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Nr. 29 BRIEF VAN DE MINISTER VAN SOCIALE ZAKEN EN WERKGELE-
GENHEID

Aan de Voorzitter van de Tweede Kamer der Staten-Generaal

Den Haag, 21 oktober 1999

Tijdens de regeling van werkzaamheden 5 oktober jl. heeft de heer
Harrewijn verzocht om een reactie van de regering op het onderzoek «Hoe
sociaal is lokaal» van het CNV. Deze vraag werd vooral gesteld met het
oog op de kinderopvang en het notaoverleg over arbeid en zorg op 25
oktober aanstaande. Met deze brief wil aan dit verzoek voldoen.

Het onderzoek

In het onderzoek «Hoe sociaal is lokaal» heeft het CNV drie aspecten van
het sociale beleid van gemeenten onderzocht, te weten de Wet
voorziening gehandicapten (Wvg), bijzondere bijstand en de kinder-
opvang. Ten aanzien van de bijzondere bijstand concludeert het CNV dat
gemeenten grotendeels te werk gaan volgens de voorkeuren van het CNV.
Met betrekking tot de Wvg spreekt het CNV vooral haar zorgen uit over
het aantal gemeenten dat aangeeft hiervoor een tekort op de begroting te
hebben.
Wat betreft de kinderopvang constateert het CNV dat gemeenten vaak niet
of slechts gedeeltelijk inzicht hebben in het budget en de beleids-
ontwikkeling. Het CNV vindt dit een slechte zaak omdat het kan leiden tot
een minder optimale besteding van middelen. Gemeenten zouden zelf
meer toezicht moeten houden op de besteding van middelen voor
kinderopvang en het kinderopvangbeleid.

Alvorens in te gaan op de bovengenoemde onderwerpen merk ik op dat
het CNV in de eerste plaats de gemeenten aanspreekt op hun beleid. In
dat verband merk ik op dat ik van een aantal gemeenten reacties heb
ontvangen waarin zij aangeven veelal te handelen in de geest zoals het
CNV het voorstelt. Daarnaast zijn vanuit de landelijke overheid inmiddels
een aantal initiatieven genomen waardoor tegemoet gekomen wordt aan
een groot aantal punten die het CNV noemt. Onderstaand wordt hierop
nader ingegaan.
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Omgaan met overschotten

Het CNV wil dat gemeenten een overschot op het budget storten in een
apart fonds om zo zicht te houden op de besteding van de middelen.
Uiteraard hebben gemeenten zelf de mogelijkheid om desgewenst een
fonds voor eventuele overschotten te creëren. Uit reacties van gemeenten
heb ik begrepen dat dit in sommige situaties ook gebeurt. Gelet op de
gedecentraliseerde verantwoordelijkheden ben ik er echter geen
voorstander van gemeenten hiertoe te verplichten. Daar waar het CNV
constateert dat hierdoor geen controle zou zijn op de besteding van
middelen, wil ik voor de Wvg graag wijzen op de 3e evaluatie. Daarin zal
aandacht worden besteed aan de wijze waarop verantwoording en
toezicht worden ingevuld.

Wet voorzieningen gehandicapten

Het CNV maakt zich zorgen over het grote aantal gemeenten dat aangeeft
een tekort op de begroting voor de Wvg te hebben. Gelet op de vergrijzing
is het denkbaar dat dit tekort verder zal toenemen aldus het CNV. Daarom
wil het CNV een garantie van gemeenten dat het Wvg-beleid niet
verslechtert door tekorten op de begroting. De landelijke overheid wordt
erop aangesproken hieraan aandacht te geven.

Belangrijk is dat in het onderzoek van het CNV is uitgegaan van de
bedragen die gemeenten beschikbaar hadden op hun begroting. Dat
bedrag hoeft niet overeen te stemmen met het budget dat zij ontvangen
op basis van de algemene uitkering aan het gemeentefonds. Het
uitgangspunt bij deze algemene uitkering is immers dat gemeenten hun
begroting kunnen afstemmen op de gemeentelijke omstandigheden en
behoeften. Dat is de beleidsvrijheid die gemeenten hebben en ook
uitdrukkelijk wensen. Wat betreft het macro-budget Wvg blijkt uit de
kerncijfers 1997 dat dit voor dat jaar toereikend was.

Het voorzieningenniveau is ook voor het kabinet een belangrijk aandachts-
punt. Het gaat daarbij niet alleen om het totale budget voor de Wvg maar
ook over de verdeling ervan naar de verschillende gemeenten. Het kabinet
houdt hier dan ook een vinger aan de pols en treft daar waar de bevin-
dingen daartoe aanleiding geven concrete maatregelen.
Zo heeft het kabinet naar aanleiding van de resultaten van de 2e evaluatie
Wvg per 1 januari 1999 een herverdeling van de middelen gerealiseerd,
die meer tegemoet komt aan de werkelijke kosten van gemeenten
Daarnaast heeft het kabinet, juist met het oog op de door het CNV
genoemde vergrijzing, in het Regeerakkoord extra middelen ingezet voor
de Wvg. Gelet op het tijdstip van gegevensverzameling is met deze extra
middelen in het onderzoek geen rekening gehouden. Het gaat daarbij om
een forse verhoging van de middelen in het Gemeentefonds van 50 mln in
1999, oplopend tot 225 mln in 2002. Hiervan is vanaf 1999 structureel 25
mln op de begroting van SZW beschikbaar gekomen voor Wvg doelein-
den (woningaanpassingen en sociaal vervoer).
Tenslotte is het in dit verband niet onbelangrijk dat het accres voor 1999
ten opzichte van 1998 aanzienlijk is toegenomen. Het saldo van de
intensiveringen en ombuigingen op de rijksbegroting heeft zich voor 1999
(en verder) vertaald in een forse impuls voor het gemeentefonds via de
gebruikelijke koppeling aan de ontwikkeling van de rijksuitgaven. De
algemene uitkering aan het gemeentefonds is hierdoor in 1999 fors
gestegen ten opzichte van 1998. Deze stijging van de algemene middelen
kan ook ten goede komen aan het gemeentelijke budget voor de Wvg.

Hiervoor is al aangegeven dat het kabinet het belangrijk vindt de
ontwikkelingen op dit terrein goed te volgen en indien bevindingen
daartoe aanleiding geven maatregelen te treffen. In dat verband speelt de
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3e evaluatie Wvg een belangrijke rol. Bij deze 3e evaluatie wordt de
omvang van het macrobudget en de verdeling hiervan over gemeenten
meegenomen.

Het CNV constateert verder dat in het kader van de eigenbijdrageregeling
een inkomenstoets op gezinsinkomens bij een behoorlijk aantal
gemeenten voorkomt (62%). Het CNV is tegenstander van een eigen
bijdrageregeling, vooral wanneer ook het inkomen van de partner wordt
meegerekend. Het CNV is positief over de wijziging in de eigenbijdrage-
regeling waarbij met terugwerkende kracht vanaf 1 april 1996 de hoogte
van de eigenbijdrage voor mensen met een inkomen hoger dan tweemaal
het bijstandsniveau wordt beperkt tot maximaal 1000 gulden.
In de Wvg is uitdrukkelijk de mogelijkheid voor eigenbijdragen geregeld.
Dit houdt in dat gemeenten met het gezinsinkomen rekening kunnen
houden. Daar waar gemeenten beleidsmatig en financieel verantwoor-
delijk zijn voor de Wvg dienen eventuele eigenbijdragen eveneens tot de
gemeentelijke verantwoordelijkheid te behoren. Het is dan ook aan
gemeenten om binnen de gehele context van het totale Wvg beleid hierin
keuzes te maken.

Wat betreft cliëntenparticipatie vindt het CNV dat vooral de kleinere
gemeenten de cliëntenraden een grotere rol moet geven bij de ontwik-
keling van het beleid. Ook de landelijke overheid vindt cliëntenparticipatie
van groot belang. In de hiervoor genoemde wijziging Wvg die inmiddels
aan de Eerste Kamer is toegezonden is daarom een bepaling opgenomen
dat gemeentebesturen in een inspraakverordening regels stellen over hoe
zij cliëntenorganisaties bij de beleidsvoorbereiding betrekken.

Ten aanzien van de afhandelingsduur van aanvragen voor de Wvg
constateert het CNV dat de termijn van acht weken moeilijk te halen is.
Daarbij merkt het CNV overigens wel op dat in de vragenlijst geen
onderscheid is gemaakt naar de soorten aanvragen zoals woon- en
vervoersvoorzieningen. Met name de woonvoorzieningen zullen in de
regel meer tijd vergen. Ook in dit verband wil ik graag wijzen op de
wijziging van de Wvg waarbij ook de woningaanpassingen boven 45 000
gedecentraliseerd worden aan gemeenten. Dit heeft een positief effect op
de doorlooptijden omdat hierdoor de aanvraag niet meer door twee
instanties hoeft te worden beoordeeld maar direct door de gemeente kan
worden afgehandeld. Verder heb ik tijdens de behandeling van het
wetsvoorstel tot wijziging van de Wvg naar aanleiding van een motie
hierover toegezegd de doorlooptijden onder de aandacht van de VNG te
zullen brengen.

Kinderopvang

Het CNV maakt zich zorgen over de wachtlijsten in de kinderopvang. Uit
onderzoek dat het CNV onder gemeenten heeft gehouden, blijkt dat dit
vooral een probleem is in de grote steden. Verder komt uit het onderzoek
naar voren dat bijna de helft (46%) van de gemeenten niet weet of er een
wachtlijst is voor dagopvang of buitenschoolse opvang. Eenderde (34%)
van de gemeenten geeft aan dat er een wachtlijst is en 20 procent van de
gemeenten geeft aan dat er geen wachtlijst is. Het CNV verwacht dat de
overheidsgelden voor de uitbreiding van de kinderopvang niet voldoende
zijn.
In het kader van het onderzoek doet het CNV de observatie dat gemeenten
vaak geen gegevens kunnen verstrekken over kinderopvang. Het CNV
trekt hieruit de conclusie dat zij kennelijk niet of slechts gedeeltelijk zicht
hebben op het beleid en het budget van kinderopvang.
Het gebrek aan inzicht kan volgens het CNV leiden tot een niet optimale
besteding van middelen. Het CNV vindt dat de gemeente zelf zicht moet
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houden op de besteding van middelen voor kinderopvang en het
kinderopvangbeleid in de gemeente.

In reactie op deze conclusies van het CNV wijs ik op de Beleidsnota
kinderopvang die het kabinet in juni jl. naar de Tweede Kamer gestuurd. In
deze nota staat aangegeven hoe de uitbreidingsoperatie in de kinder-
opvang, waarvoor in het Regeerakkoord een budget beschikbaar is
gesteld dat oploopt tot 400 mln in 2002, vorm gaat krijgen. Eind 2002 kan
er een uitbreiding van 71 000 plaatsen gerealiseerd worden. De te
realiseren capaciteitsuitbreiding komt hiermee iets hoger uit dan de
capaciteitsuitbreiding die het Centraal Planbureau (CPB) in de Macro-
economische verkenning 1999 voor deze kabinetsperiode nodig acht. Het
CPB berekent een uitbreiding met ongeveer 45 000 plaatsen exclusief het
opheffen van de bestaande wachtlijsten. Deze wachtlijsten beslaan
volgens SGBO-cijfers in 1997 – niet geschoond voor dubbeltellingen etc. –
ongeveer 20 000 plaatsen. Daarenboven zullen de moties die tijdens de
laatste algemene politieke beschouwingen zijn ingediend voor het
uittrekken van extra middelen voor de verdere uitbreiding van de
kinderopvang, ten uitvoer gelegd worden. Het kabinet gaat ervan uit dat
de uitbreiding en de middelen die daarvoor nu beschikbaar gesteld
worden, voldoende zijn. Wel zal in de loop van 2000 bekeken worden of
het budget voor de SZW-regeling voor kinderopvang voor alleenstaande
ouders toereikend is.
Gemeenten hebben in deze uitbreidingsoperatie een belangrijke taak in
het daadwerkelijk realiseren van de beoogde uitbreiding. In de periode
1990–1995 is gebleken dat gemeenten een dergelijke operatie met succes
kunnen uitvoeren. Uit de jaarlijks door het SGBO uitgevoerde monitor
«Kinderopvang in gemeenten» blijkt dat gemeenten ook sindsdien zicht
hebben gehouden op het beleid en het budget voor kinderopvang. In
september jl. is de Regeling uitbreiding kinderopvang en buitenschoolse
opvang naar gemeenten gestuurd. Op grond van deze regeling kunnen
gemeenten een rijksbijdrage ontvangen voor het uitbreiden van de
opvangcapaciteit. Het kabinet gaat er van uit dat gemeenten aan hun
verantwoordelijkheid voor de kinderopvang gestalte geven en de
uitbreiding afstemmen op de lokale behoefte aan kinderopvang, waarvoor
de wachtlijsten een indicatie kunnen zijn.

Ten aanzien van de ouderbijdragen bepleit het CNV een verdere uitbrei-
ding van het gebruik door gemeenten van de VWS-ouderbijdragetabel om
tot gelijkheid in de kosten voor kinderopvang te komen. Nu hanteert
volgens hun onderzoek 67% van de gemeenten de adviestabel.
In dit verband kan er op worden gewezen dat onlangs een onderzoek is
gestart naar het ouderbijdragensysteem in de kinderopvang. Hierbij wordt
enerzijds het huidige functioneren van het ouderbijdragensysteem in kaart
gebracht. Anderzijds wordt een aantal modellen tot wijziging van het
systeem uitgewerkt, en worden de effecten van die mogelijke wijzigingen
onderzocht. De resultaten van het onderzoek, die in het voorjaar van 2000
beschikbaar komen, zullen als basis dienen bij de besluitvorming over een
nieuw ouderbijdragensysteem dat, zoals voorzien in het Regeerakkoord,
een plaats zal krijgen in het voorstel voor de Wet basisvoorziening
kinderopvang.

De regeling van het ministerie van SZW voor kosteloze kinderopvang voor
alleenstaande ouders die uit de bijstand komen en een laag inkomen
hebben, wordt positief beoordeeld door het CNV. In bijna alle gemeenten
(87%) kunnen mensen een beroep doen op de regeling.
Hiermee wordt gestimuleerd dat ouders toch gaan werken, ondanks de
hoge kosten van kinderopvang, aldus het CNV.

De Minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid,
K. G. de Vries
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